

Правозащитная деятельность прокуратуры и реабилитация М.К. Аммосова, видного государственного деятеля Якутии

*Яковлев Николай Михайлович,
доцент кафедры арктического права и стран АТР
Северо-Восточного федерального университета имени М.К. Аммосова,
прокурор в почётной отставке, старший советник юстиции,
заслуженный юрист Российской Федерации,
заслуженный юрист Республики Саха (Якутия),
кандидат юридических наук
nikolajyakovlev@mail.ru*

Статья посвящена правозащитной работе органов прокуратуры и суда по реабилитации видного государственного деятеля Максима Кировича Аммосова, 120-летний юбилей которого якутяне торжественно отметили в конце 2017 г. Констатируется, что работники Главной военной прокуратуры СССР, объективно и всесторонне изучив материалы расстрельного дела незаконно подвергнутого политическим репрессиям М.К. Аммосова, представили суду неоспоримые доказательства его невиновности, что послужило веским основанием для принятия Верховным Судом СССР 28 апреля 1956 г. постановления о прекращении дела за отсутствием состава преступления.

Автором особо подчеркивается, что в результате правозащитной деятельности нового поколения судей и прокуроров через целых 18 лет восторжествовала историческая справедливость и якутскому народу заслуженно возвращена светлая и добрая память о его главном сыне, имя которого гордо носит одно из крупнейших высших учебных заведений России — Северо-Восточный федеральный университет.

Ключевые слова: прокуратура, справедливость, доброе имя, политическая реабилитация.

Law Enforcement Activities of the Prosecutor's Office and Rehabilitation of Outstanding Public Official of Yakutia M.K. Ammosov

*Yakovlev Nikolay M.
Associate Professor of the Department of Arctic Law and Countries of the Asia-Pacific Region of the M.K. Ammosov
North-Eastern Federal University
Honorably Discharged Prosecutor
Senior Counsellor of Justice
Honored Lawyer of the Russian Federation
Honored Lawyer of the Republic of Sakha (Yakutia)
PhD (Law)*

The article is dedicated to law enforcement activities of the prosecutor's office and court authorities concerning rehabilitation of outstanding public official Maksim K. Ammosov, whose 120th anniversary was officially celebrated by the Yakuts in late 2017. It is stated that following an objective and comprehensive study of files of the death-penalty case of M.K. Ammosov who illegally suffered political repressions, employees of the Chief Military Prosecutor's Office of the USSR submitted to court undeniable evidence of his innocence, which served as a conceivable reason for adoption by the Supreme Court of the USSR on April 28, 1956 of the resolution on termination of the case due to the absence of the event of the crime.

The author emphasizes that thanks to the law enforcement activities of a new generation of judges and prosecutors, historical justice prevailed after 18 years, and cherished and good memory of its outstanding son was duly returned to the Yakut people, whose name is proudly borne by one of the largest educational institutions of Russia: the North-Eastern Federal University.

Keywords: prosecutor's office, justice, good name, political rehabilitation.